

Naturforum

Mødetitel

18. august 2022 kl 16.30 – 19:30

Mødedato tid

Sydvestsjællandss Jagtforenings skydebane, Madevej 75, 4230

Skælskør

Mødested

Bjarne Hansen (VKST), Ole Thorbjørn Petersen (Danmarks Jægerforbund), Anne Bjergvang (KMU), Lise Andersen (Bevaringsforeningen), Hans Skotte Møller (Dansk Ornitologisk Forening), Lars Kjeldgaard (Østerhovedgaard), Poul Bek-Petersen (KMU), Gert Jørgensen (Friluftsrådet), Jørgen Grüner (KMU), Ib Larsen (Danmarks Naturfredningsforening), Michael Neergaard (Skovdyrkerne), Per Bryde Pedersen (Sydvestsjællandss Jagtforening).

Fra administrationen: Flemming Kortsen, Bo Gabe, Knud Larsen og Kie Knudsen (referent).

Deltagere

Bemærkning

1. Velkomst ved Ole Thorbjørn Petersen og introduktion til området.
2. Ordstyrer: Hans Skotte Møller og Ole Thorbjørn Petersen.
3. Bemærkninger til sidste referat: ingen.
4. Bemærkninger til dagsorden: ingen bemærkninger.
5. Regulering af råger: Man kan kontakte kommunen, hvis man har gener. Man er velkommen til at tale med Mario Heuser. Punktet udskydes til næste møde.
6. Status for salg af arealer:  
Knud Larsen viste en præsentation af, hvilke arealer der er i spil i forhold til salg. Udbuddet af arealer løber til den 15. september 2022. (Se vedhæftede slides)
7. Storebælts aktuelle status:  
Intro ved Hans Skotte Møller: Der er nedgang i antallet af edderfuglepar og deres reproduktion er faldet fra 4,9 æg pr. rede for 20 år siden til nu 2,9 æg. Omkring 600 edderfuglehunner omkring Agersø fik i år stort set ingen unger på vingerne. Alt tyder på at fødegrundlag er for lille. Kan Kimo sige noget om tiltag?

Jørgen Grüner: Der var drøftelser på KIMO-Konferencen i Kobæk. Der blev blandt andet drøftet hvorvidt kapaciteten på rensningsanlæg skal forøges. Der blev også talt om, at medicinrester bliver ledt ud med spildevandet. Det er meget komplekst og der er mange årsager til, at havmiljøet har det dårligt. Der er initiativer på landsplan. Vi fik ikke et klart svar. Miljøfremmede stoffer skal være et område, der bliver set på i denne forbindelse. Hvis man skal ændre på noget, så skal det igennem EU. PFAS kommer fra Rhinen og Oder. Koncentrationerne falder op igennem Kattegat. Hele havmiljødagsordnen skal flyttes ud på nationalt eller europæisk plan.

Anne Bjergvang: Er det rigtigt at edderfuglen er rødlistet og at vi derfor skal gøre noget for at beskytte edderfuglen? Hvilken forpligtigelse har vi som kommune for at beskytte edderfuglen?

Knud Larsen: Rødlisten forpligter som sådan ikke kommunen. Natura 2000 planer giver kommunen forpligtigelsen til at passe på Edderfuglen. Natura 2000 planer løber i en 6-årig periode. Vi skal tilrettelægge handleplaner for Natura 2000 områderne i løbet af kort tid.

Ib Larsen: Man kan lave lokale tiltag for at forbedre havmiljøet.

Jørgen Grüner: Vi konstaterer, at niveauet for miljøfremmede stoffer er overskredet. Vi vil gerne have at Miljøstyrelsen helt konkret tager stilling til denne udledningstilladelse til RGS. MSTs svar vil være med til at klarlægge det videre forløb.

Anne Bjergvang: Det er spørgsmålet om man kan undlade at følge vejledningen til udledningstilladelser?

Jørgen Grüner.: Det handler om en retsstilling for en virksomhed. Der kan være risiko for et sagsanlæg, hvis Slagelse Kommune, strammer "unødigt" på reglerne. Der skal være samme krav til alle renseanlæg så alle renseanlæg har kulfilter. Det kan gøres uden at det bliver voldsomt dyrt.

Knud Larsen: Viste slides om vandområdeplanerne, der sætter rammerne for indsatsen for et forbedret havmiljø. Tredje generation af planer er netop i høring (se vedhæftede slides). Kvælstof vurderes at være den væsentligste trussel.

Knud Larsen: Der er punkter opført i kommunens bæredygtighedsstrategi i forhold til havmiljø. En af de handlinger der blev besluttet, er den KIMO-konference, der er afholdt. Der er udarbejdet et udkast til en ny udledningstilladelse fra RGS Nordic. Den har været under politisk behandling i KMU 8. august 2022. Der indhentes en udtalelse fra Miljøstyrelsen, der konkret forholder sig til de undersøgelser og målinger, som kommunen har foretaget. Udtalelse forelægges udvalget inden miljøgodkendelsen sendes i høring.

Anne Bjergvang: Det viste slide bør tilpasses, så man ikke tror at godkendelsen p.t. er i høring.

Ole Thorbjørn Petersen: Kan man fra kommunens side påbyde at bruge ferskvand i stedet for grundvand?

Jørgen Grüner: Vi er i gang med et projekt hvor der bliver leveret "lokalt" spildevand til RGS. RGS kan selv rense vandet, så for dem er det ikke afgørende om de får grundvand eller spildevand. Det "lokale" spildevand skal bruges i stedet for grundvand til at fortynde evt. saltvand som RGS modtager på deres anlæg. Fortyningen af det salte vand sker fordi at bakteriekulturerne på RGS' anlæg ikke kan tåle for høje saltkoncentrationer. Udfordringen med at bruge spildevand handler om, at der er et forbud mod at flytte vand fra et område fra et andet. Det skal vi finde ud af at dispensere fra.

Lars Kjeldgaard: Bundgarnspæle havde tidligere muslinger. Nu ser man kun ruer. Det er en forværring.

Jørgen Grüner: Det er ikke klart om det er RGS eller andre forhold som gør sig gældende.

Anne Bjergvang: Vi har ikke behandlet politisk, at vand kan flyttes.

Jørgen Grüner: i KIMO er der medløb i forhold til havmiljø. HAV er et godt initiativ, som kan gøre noget lokalt og dette skal skubbes videre til EU.

Gert Jørgensen: Kunne der være mulighed for en kontakt til lande der er med til at skabe problemerne.

Konklusion: Det er et stort problem at vores kystvande har det dårligt. Det er ønskeligt at få nedsat en kommission, som kan få noget power til at gøre noget. Der er generel enighed om et tilstanden i vores vande ikke er god og der skal gøres noget for at ændre dette.

8. Orientering om status for sommerfugleprojekt. Vi har inviteret skolerne til et arrangement ved Vasebro torsdag den 25. august kl 15 – 17. Her får man udleveret to plakater i rammer, sommerfuglenet, sommerfugleguide Ole Thorbjørn Petersen, Ib Larsen og Hans Skotte Møller deltager. Der er nu to skoler tilmeldt.
9. Status for 100.000 kr. puljen: På sidste møde foreslog Ole, at vi denne gang tilgodeser lystfiskerne (vandløbene), og Hans foreslog, at vi kunne udskrive en idekonkurrence.

Jørgen Grüner: Vandløbene er udenfor dette forums område. Der er i forvejen vandsynsrådet, som også får 100.000 kr. Beløbet skal bruges i dette forum. Man kan sætte en dato på for at drøfte det i baglandet? Så kunne foreningerne komme med gode ideer.

Ole Thorbjørn Petersen: Måske kunne en shelter være en ide?

Bo Gabe: Der er nogle støttepunkter, måske kunne man formidle disse værdier. Ved man noget om dette? Hvad er jeres opgave i naturforum? Formidling kunne der arbejdes med.

Opsætning af fugleskjul på et velegnet sted blev foreslået.

Det blev aftalt, at man kan melde tilbage til Knud **senest 15. september**, hvis man har forslag til, hvad vi vil anvende årets pulje til.

10. Orientering fra medlemmer:

Gert Jørgensen: Sorø vil gerne kobles på fodsporet.

Bo Gabe: De store oplevelser skal kobles på fodsporet. Der blev søgt flere fonde. Det handlede for Slagelse Kommune om at få koblet Tystrup med på fodsporet. Der er sat penge af til stien.

Hans Skotte Møller: usædvanligt kraftige udbrud af fugleinfluenza i store dele af verden. Vira kommer fra asien. Sprogøkolonien af splitturner er ramt. Bramgæs er desuden ramt og derfor også musvåger og havørne.

11. Korte orienteringer fra kommunen:

Skarver ved Musholm: Der er indgået en aftale med Musholm. En tottrinsmodel Den fjerneste gruppe af træer, hvor en del af skatverne har reder, bevares, mens resten af træerne fældes. Udføres i efteråret. Derefter ser vi på situationen. Vi imødekommer beboernes problem, og tager hensyn til naturen.

Jørgen Grüner: Det er et godt kompromis. Beboerne siger dog, at de var der først.

Ole Thorbjørn Petersen: hvor meget fjerner man?

Knud: Vi bevare den bagerste del, som står i en afstand på mellem 50 og 80 meter fra stien.

Jørgen Grüner: Beboerne blev meget skuffede over den beslutning. Hvis det bliver et alvorligt problem, så må borgerne ringe, og så må vi kigge på det igen.

12. Næste møde: Det bliver i november. Dato følger snarest. Der mangler to frivillige til at arrangere mødet. Tænk over det og meld tilbage til Knud, hvis man gerne vil være med til at arrangere mødet.

Efter mødet havde vi en ekskursion rundt på arealerne ved Stignæs. Guides var Ole, Hans og Lars Kjeldgaard. Vi så på mange spændende ting, og Hans fortalte om, hvor vigtigt et område Stignæs er for millioner af træfugle. Lars gjorde opmærksom på, at der kunne være behov for tiltag mod vandscootersejls fra P-pladsen for enden af Klintevej. Vi (kommunen) overvejer muligheden for evt. skiltning. Der var spørgsmål til, om det er kommunen der er ejer af det grønne areal ved P-pladsen, som angiveligt benyttes til bl.a. camping. Vi har efterfølgende tjekket op, og konstaterer, at det er privatejet.